
و  »مبه�����م 
دنيا حيدري
      گزارش

بلاتکلی���ف«، 
بهترین توصیف 
از شرایط کنونی نیمکت تیم ملی فوتبال ایران 
اس�ت. تیمی که بع�د از ع�دم نتیجه گیری با 
ویلموتس در مسیری دشوار برای کسب جواز 
حض�ور در ج�ام جهانی ق�رار گرفته اس�ت.

اوضاع بغرنج امروز تیم ملی نه به دلیل س��خت 
ش��دن مس��یر صعود، بلکه به دلیل بی کفایتی 
مدیرانی اس��ت که نه گام مثبتی برای روش��ن 
ش��دن تکلیف این تی��م برمی دارند و نه پاس��خ 
قانع کننده ای درخصوص ابهامات می دهند. آنها 
فقط ادعای فسخ قرارداد با ویلموتس و مذاکره با 
گزینه هایی چون برانکو را دارند. حاصل این همه 
تناقض  در رفتار و گفتار وضعیتي است که امروز 

تیم ملي فوتبال با آن مواجه است.
  قرارداد با ویلموتس قطعی نبود!

حرف های رئیس فدراسیون در خصوص فسخ قرارداد 
با ویلموتس هرگز نتوانست افکار عمومی را قانع کند. 
پرواضح بود به رغم شویی که تاج اجرا می کند، یک 
جای کار می لنگد که نه توضیحی در خصوص قرارداد 
مرد بلژیکی داده می ش��ود و نه قدمی برای انتخاب 
جایگزین او، حتی فشار نماینده های مردم در خانه 
ملت هم نتوانس��ت آقایان را موظف به شفاف سازی 
کند، به طوری که با وجود ادعاهایی که در خصوص 
فرستادن قرارداد سرمربی تیم ملی به مجلس    می شد، 

این اتفاق بعد از روزها تأخیر دیروز رخ داد!
 اما ش��اید جالب ترین مس��ئله در لاب��ه لای تمام 
حرف های ضدونقیض آقای��ان و تناقض ها در این 

میان صحبت های تازه ت��اج در مجمع انتخابات 
هیئت فوتبال کردستان باشد. رئیس فدراسیون 
که پیشتر تأکید داشت به فسخ قرارداد با ویلموتس 
و مدعی بود تنها در برخی موارد با مرد بلژیکی به 
توافق نرسیده اند حالا کاملًا متفاوت از قبل حرف 
می زند: »قرارداد با سرمربی تیم ملی قطعی نبود و 
ما تا س��ه ماه زمان داریم که قرارداد را فسخ کنیم. 
البته در این زمینه نگرانی وجود ن��دارد.« تاج در 
حاشیه این مجمع برخلاف قبل به طور غیرمستقیم 
از عدم فسخ قرارداد با ویلموتس خبر می دهد و البته 
با رفتن به حاشیه برای منحرف کردن افکار عمومی 
و پرداختن به این مسئله که ایجاد فضای مغشوش 
و پخش ش��ایعات به نفع فوتبال کش��ور نیست، 
س��عی دارد ورق را به سود فدراس��یون برگرداند. 
حال آنکه خونسردی  او در خصوص روشن شدن 
تکلیف نیمکت تیم ملی خود بیش��ترین تنش را 
می تواند ایجاد کند: »الان خیل��ی بازی تیم ملی 
نداریم، به همین دلیل عجله ای در این زمینه وجود 
ندارد! فدراسیون در تنگنا قرار دارد اما تا این لحظه 
پنج دوره به جام جهانی صع��ود کرده  ایم و راه را 
می شناس��یم. بنابراین، باز هم صعود مقتدرانه ای 
خواهیم داشت. این دوره نیز مانند دوره های قبل 
که مقتدرانه به جام جهان��ی صعود کردیم به جام 

جهانی قطر خواهیم رفت.«
   شکایت نکردیم، اما می کنیم

پنهانکاری های خاص فدراسیون در خصوص روند 
جدایی ویلموتس نگرانی های بسیاری ایجاد کرده، 
خصوصاً که هر روز نیز ادعاهای جالب توجهی به 
گوش می رس��د که در تازه ترین آن رئیس کمیته 

اقتصادی فدراس��یون فوتبال از احتمال شکایت 
این فدراسیون از مارک ویلموتس به فیفا خبر داده 
است: »هنوز کاری نکردیم، اما ممکن است وارد این 
پروسه شویم. او می گوید شما فسخ کنید یا نکنید، 
باید سه ماه حقوق مرا بدهید و فدراسیون می گوید 
ما نباید این پول را بدهیم. در حال چالش و مذاکره 
هس��تیم تا این موضوع حل شود، اما ممکن است 
این پرونده به نهاد حاکمیت ورزش و فیفا کشیده 
شود.« این در حالی است که تاج همچنان از قرارداد 
دفاع می کند و مدعی است قرارداد مرد بلژیکی به 
بهترین نحو ممکن بسته شده که یعنی جای هیچ 
یک از این چانه زنی ها را برای س��رمربی تیم ملی 
نمی گذارد. هرچند که ادعای درودگر هم نمی تواند 
نگرانی ها را کاهش دهد، وقتی پیش از این نیز شاهد 
چنین ادعاهایی بودیم که نه فقط به جایی نرسید، 

بلکه فوتبال ایران را نیز نقره داغ کرد!
با وجود این فدراسیون و در رأس آن تاج سعی دارند 
منتقدان و حتی مردمی را که نگران سرنوشت تیم 
ملی کشورشان هستند، حاشیه ساز بخوانند و به این 
شکل شانه از زیر بار مسئولیت خالی کنند: »عده ای 
به واسطه مقاصد شخصی، به دنبال اختلاف افکنی 
هستند.« حال آنکه با کنار هم گذاشتن حرف های 
آقایان به وضوح مشخص است آنچه امروز به خورد 
مردم داده می ش��ود با واقعیت فاصله زی��ادی دارد، 
چراکه در صورت اس��تناد به صحبت های درودگر و 
خواسته زیاد ویلموتس می توان به این مهم رسید که 
قرارداد مرد بلژیکی به رغم ادعاهای قبلی تاج هنوز به 
مرحله فسخ نرسیده که در غیر این صورت ویلموتس 
نمی توانست چنین ادعایی برای دریافت پول داشته 

باشد. همانطور که اگر حرف های تاج در خصوص فسخ 
یک طرفه این قرارداد از سوی ویلموتس و قبل از بازی 
با عراق نیز درست باشد باز هم مرد بلژیکی نمی تواند 
فدراسیون را برای جدایی و دریافت پول بیشتر به این 

شکل که گفته می شود تحت فشار قرار دهد.
   احتمال حکمیت فیفا 

امیرمهدی علوی، س��خنگوی فدراسیون فوتبال 
نیز در همین راستا از احتمال حکمیت فیفا خبر 
می دهد: »در روزهای گذشته فدراسیون و وکلای 
قانونی ویلموتس در حال مکاتبه بودند و مباحث 
مربوط در مجرای رسمی در حال پیگیری است. 
در باب موضوع مربوط به بند فس��خ  همانطور که 
رسماً از محتوای مصرح در قرارداد اعلام شد، مبلغ 
غرامت سه ماه حقوق ماهانه است که این موضوع 
میان طرفین در حال مذاکره است که در صورت 
عدم تفاهم، سیر مربوط به تعیین مصداق و مباحث 
صرفاً در بخش های مرتبط در فیفا و بعد دیوان عالی 
حکمیت ورزش قابل اس��تناد خواهد بود، چراکه 
همانطور که قبلاً بارها اطلاع رسانی و شفاف سازی 
شده، ویلموتس قبل از دیدار تیم ملی مقابل عراق 

قراردادش را فسخ کرده بود.«
حرف های فدراسیون نش��ین ها ام��ا از آن جهت 
قابل قبول و استناد نیست که آنچه طی روزهای 
گذشته از زبان آنها شنیده شده، هیچ یک منطبق 
بر واقعیت نبوده که برای مثال می توان به بیانیه 
فدراسیون در خصوص ارسال قرارداد ویلموتس 
به کمیسیون فرهنگی مجلس اشاره کرد که تازه 
روز گذشته به دست مجلسی ها رسیده، نه دو روز 

قبلی که فدراسیون ادعا کرده بود! 
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روشن شدن تکلیف نیمکت تیم ملی فوتبال به 3 ماه دیگر حواله داده شد!

شیوا نوروزی

بررسی قرارداد ویلموتس حق مجلس است
بحث در مورد قرارداد س��رمربی بلژیکی 
تیم مل��ی همچنان ادام��ه دارد و مجلس 
شورای اس��لامی این حق را دارد که با در 
اختیار داش��تن این ق��رارداد آن را مورد 
بررس��ی قرار دهد. در حقیق��ت این حق 
قانونی مجلس است که از تمامی مسئولان 
اجرایی کشور در خصوص مسائل مختلف 
توضیح بخواهد. منتها برخی ها ندانس��ته 
و بدون اطلاعات کافی نماین��دگان را به 
دخالت در فوتبال متهم می کنند و از آنها می خواهند در مورد مسائلی که 
تخصص ندارند صحبت نکنند! در حالی که هدف مجلس و نمایندگان 
ملت شفاف سازی از یک قرارداد رسمی است و آنها قصد مداخله در مفاد 
قرارداد را ندارند. متأس��فانه افراد مختلف در فدراس��یون که به مسائل 
حقوقی آشنا نیستند به شکلی غیرمنطقی در مورد این موضوع اظهارفضل 
می کنند. اگر آنها جایگاه مجلس را می دانس��تند قطعاً اینگونه صحبت 
نمی کردند. ضمن اینکه دلیل این همه فرافکنی و پنهان کاری مشخص 
نیست. فدراسیون باید رقم و مدت قرارداد را به شکل واضح اعلام کند و 
نیازی هم به پنهان کاری نیست. علاوه بر این طرف حساب مجلس وزارت 
ورزش است، نه فدراسیون فوتبال. مجلس شورای اسلامی باید از طریق 
وزارت ورزش قرارداد را بخواهد و وزارتخانه نیز مکلف است مدارک لازم را 
در اختیار نمایندگان قرار دهد. مجلس شورای اسلامی در هر موردی که 
ابهام داشته باشد و مسئولانش پاسخگو نباشند، می تواند از حق نظارتش 
استفاده کند. نمایندگان مردم این حق را دارند که از هر وزیر سؤالات شان 
را بپرسند و وزرا نیز مکلف به پاسخگویی هس��تند. در صورتی که وزیر 
ورزش یا هر وزیر دیگری نتواند نمایندگان را قانع کند قطعاً مجلس هم 
به سمت استیضاح خواهد رفت. نکته مهمی که از سوی اهالی فدراسیون 
نادیده گرفته می شود این است که نمایندگان عصاره مردم هستند و آنها 
باید به وظایف خود عمل کنند. بحث بر س��ر رقم و مدت قرارداد مارک 

ویلموتس با فدراسیون است که باید ابهامات آن برطرف شود.

اميررضا واعظ آشتيانی

 کارشناس مدیریت فوتبال

سفره دل اميدها پيش مهمانان باز شد!
دور جدید تمرینات تیم فوتبال امید براي انتخابي المپیک در حالي آغاز شده 
است که کمپ تیم های ملي فوتبال دیروز حال و هواي ویژه ای داشت و از 
علي پروین و جواد زرینچه گرفته تا وزیر ورزش و رئیس کمیته ملی المپیک، 
مهمان ویژه تمرینات امیدها بودند تا به شاگردان استیلي در راه توکیو روحیه 
بدهند. با این حال حمید استیلي، سرمربي امیدها از عدم همکاري باشگاه ها 
براي در اختیار قرار دادن بازیکن و همچنین سازمان لیگ که مسابقات لیگ 
را براي امیدها تعطیل نکرده است، گلایه داشت. استیلي که تیمش را باید از 
اواسط دی ماه در تایلند براي انتخابي المپیک به میدان بفرستد، دیروز سفره 
دلش را باز کرد: »برای ما سخت است که با پنج جلسه تمرین به المپیک 
برویم. تیم امید قطر سه سال است که کنار هم تمرین می کند و  تیم امید 
بقیه کشورها همگی در اردو هستند. با وجود اینکه ما در اردو هستیم، اما 
انگار نیستیم. بازیکنان باید امشب به باشگاه هایشان بروند و 29 آذر بیایند تا 

بدون تمرین در کنار هم راهی قطر شویم.«

مرحله یک هشتم نهایی لیگ قهرمانان اروپا 
قرعه کشی شد

بازگشت گواردیولا به برنابئو
سخت ترین قرعه مرحله یک هشتم نهایی لیگ قهرمانان اروپا نصیب تیم های 
رئال مادرید و منچسترسیتی شد. قرعه کشی این مرحله از رقابت ها دیروز 
در نیون سوئیس برگزار شد و بر این اساس کهکشانی ها در بازی رفت دور 
یک هشتم میزبان آبی های منچستر خواهند بود. از دیگر بازی های سخت این 
مرحله می توان به رویارویی چلسی با بایرن مونیخ و اتلتیکومادرید با لیورپول 

اشاره کرد. بازی های دور رفت 29 و 30 بهمن ماه برگزار خواهد شد. 
  پپ در مادرید

بدون شک بازی در س��انتیاگوبرنابئو برای پپ گواردیولا آسان نخواهد 
بود. علاوه بر اینکه رویارویی با تیم زین الدین زیدان دشوار است، باید به 
این نکته توجه داشت که سرمربی فعلی من سیتی سال ها هدایت رقیب 
سنتی رئال را برعهده داشته و بارها پیروزی در برنابئو را تجربه کرده است. 
به همین خاطر است که بازگشت گواردیولا به مادرید حساسیت های 
خاص خود را دارد. البته قوهای سفید دو بار در همین ورزشگاه سیتی 
را شکس��ت داده اند. آخرین بازی رودرروی دو تیم در نیمه نهایی فصل 
2016 – 2015 بود که با پیروزی یک بر صفر و صعود رئال به پایان رسید. 
جالب اینکه قهرمانی کهکشانی ها در سال 2018 پس از برتری این تیم 

مقابل یک تیم انگلیسی )لیورپول( به دست آمد. 
  باواریایی ها در استمفوردبریج

نبرد چلسی – بایرن مونیخ چالش های زیادی را به همراه خواهد داشت. آنها 
در یک چهارم نهایی فصل 2005 – 2004 رودرروی هم قرار گرفتند و در 
مجموع دو بازی رفت و برگشت آبی های لندن جواز صعود به دور بعد را کسب 
کردند.  منتها باواریایی ها در مرحله گروهی حسابی خوش درخشیدند و به 
عنوان تنها تیمی که هر شش دیدار خود را با برد پشت سر گذاشته به مرحله 
حذفی پا گذاشته اند. با وجود این مونیخی ها هنوز باخت فصل گذشته خود 
برابر لیورپول را فراموش نکرده اند. توماس مولر، مهاجم بایرن با اش��اره به 
مصاف با چلسی اظهار داشت: »دیگر می دانیم حریفمان چه تیمی است. 
می دانستیم که یک تیم باکیفیت حریفمان می شود. شخصاً از قرعه راضی 

هستم. با این حال چلسی بازیکنانی بسیار خطرناک دارد.«
   نبرد در واندا متروپولیتن

اتلتیکومادرید در یک هشتم نهایی لیگ قهرمانان حریف لیورپول مدعی 
شده است. قرمزها فاتح آخرین دوره رقابت ها هستند و به عنوان مدافع 
عنوان قهرمانی حرف های زیادی برای گفتن دارند. تیم یورگن کلوپ در 
فینال آخر تاتنهام را شکست داد و به جام رسید. لیورپول با صدرنشینی 
به یک هشتم نهایی رسیده و برای تکرار اتفاقات شیرین فصل پیش باید 

از سد همه حریفان بگذرد.
   سایر بازی ها

ناپولی باید با بارسلونایی بازی کند که همیشه مدعی است. رکورد بی نظیر 
کاتالان ها قطعاً به ضرر ناپولی خواهد بود. تیم والورده در 35 بازی خانگی 
متوالی در لیگ قهرمانان شکست نخورده است. واکنش گتوزو، سرمربی 
ناپولی به قرعه ای  که نصیب تیمش شده جالب توجه است: »بارسلونا تیم 
بزرگی است، به همین خاطر باید منتظر چالش بزرگی باشیم. با این حال 

ترسی از رویارویی با بارسلونا نداریم.«
المپیک لیون نیز با یوونتوس مصاف خواهد داد؛ صدرنشین سری آ با در 
اختیار داشتن ستاره ای  چون کریس رونالدو در اندیشه قهرمانی است. بانوی 
پیر در هشت بازی آخر خود برابر تیم های فرانسوی طعم باخت را نچشیده 
است.  رودی گارسیا، سرمربی لیون هم عنوان کرد: »خوشبختانه بازی اول، 
ما میزبان یووه هستیم. از اینکه بین 16 تیم برتر قاره هستیم، خوشحالم. 

یووه در بهترین شرایط قرار دارد و بازی سختی در انتظار ماست.«
بورس��یادورتموند برای رس��یدن به یک چهارم نهایی پاری سن ژرمن را 
پیش رو دارد. توماس توخل، سرمربی پاریسی ها دو فصل هدایت زنبورها 
را برعهده داشته و بازی با تیم سابق برای توخل اهمیت زیادی دارد. آتالانتا 
با والنسیا روبه رو می شود؛ این اولین باری است که آتالانتا به مرحله حذفی 
لیگ قهرمانان رسیده، به همین خاطر آنتونیو پرساسی، رئیس باشگاه از 
قرعه تیمش هیجان زده بود: »می توانست قرعه سخت تری نصیبمان شود. 
به نظرم والنسیا بهترین قرعه برای ما بود و بی صبرانه منتظر بازی با این تیم 
هستیم.« تاتنهام باید با لایپزیگ مصاف دهد؛ به نظر می رسد این قرعه به 
سود فینالیست دوره گذشته است. با این حال ژولین ناگلسمان، سرمربی 
تیم آلمانی همچنان به ادامه درخشش لایپزیگ امیدوار است: »اسپرزها 
تیم فوق العاده ای  هستند. قطعاً بازی آسانی برای ما نخواهد بود، ولی ما با 

تمام وجود منتظر بازی با تاتنهام هستیم.«

با فشنگ و سلاح نو فيناليست المپيک می شوم

نگاه به کشتي باید المپيکي باشد 
محمدرضا طالقاني، عضو هیئت رئیسه فدراسیون کشتي می گوید:       خبر

»شرایط کنونی کشتی کش��ورمان، اندازه ما نیست. اندازه و 
جایگاه کشتی ایران قهرمانی جهان و المپیک است. اگر مدال المپیک می خواهیم باید به اندازه 
آن مدال به رشته ها نگاه کنیم؛ نه تنها به کشتی بلکه به همه رشته ها. کشتي بیشترین سهم 

را در کنار وزنه برداری در کسب مدال ها در ادوار مختلف المپیک برای کشورمان داشته است و 
البته در کنار این دو، تکواندو و دوومیدانی نیز مدال آور بوده اند. در حال حاضر این کشتی است که 

باید جور همه رشته ها را بکشد، به همین دلیل نگاه به این رشته باید ویژه باشد. توجه داشته باشید که 
براي شش دقیقه کش��تي باید ماه ها تمرین کرد، اما در حال حاضر کش��تی گیران جوان و خوبی در 

اردوهای تیم ملی هستند و اگر قدر فرصت ها را بدانیم اطمینان دارم که موفق می شویم.«

کسب سهمیه المپیک و حضور 
فریدون حسن

     بازتاب
در رقابت ه��ای 2020 توکی��و 
اصلی ترین ه��دف این روزهاي 
تیم ملي والیبال اس��ت. با بازگش��ت ایگور کولاکوویچ به ایران 
تمرینات ملی پوشان والیبال براي دستیابی به این هدف مهم آغاز 
شده است، حتي با برنامه ریزی های فدراسیون رقابت های لیگ 
برتر تعطیل ش��د تا بازیکنان و کادر فني تمام ت��وان و هوش و 
حواس خود را معطوف تیم ملي و کس��ب س��همیه المپیک در 
مسابقات سخت و نفس گیر چین کنند. رقابت هایی که کمتر از 
یک ماه تا آغاز آن فاصله داریم و تمامي رقبا با آخرین توان در آن 
حضور خواهند داشت، اما والیبال ایران این روزها با یک مشکل 
قدیمي دس��ت وپنجه نرم می کند. با اینکه س��رمربی تیم ملی 
درخواست برگزاری بازی تدارکاتی را قبل از حضور در انتخابی 
المپیک داده بود، هنوز مسئولان فدراسیون موفق نشده اند هیچ 
مس��ابقه ای را با توجه به زمان بندی موج��ود فراهم کنند. این 

مسئله سبب شده  امیر خوش خبر، سرپرست تیم ملی والیبال  با 
برشمردن تلاش های فدراسیون برای هماهنگی عنوان کند که 
تلاش ها برای انجام بازی تدارکاتی ادامه دارد: »تمام تلاشمان را 
انجام داده ایم. براي انجام بازي تدارکاتي هم درخواست دادیم و 
هم درخواست داشتیم، اما برنامه هیچ کدام از تیم ها به ما نخورد. 
فرانسه از ما دعوت کرد به این کش��ور برویم، اما زمانی که آنها 
می خواستند بازی برگزار ش��ود، ما لژیونرهایمان را در اختیار 
نداشتیم. از سوی دیگر تونس هم از ما خواست به این کشور برویم 
که این هم با توجه به زمان اندک باقي مانده میسر نبود. از طرفي 
هدف ما این است که در ایران بازی دوستانه برگزار کنیم. فعلاً که 
برنامه تیم های دیگر به ما نمی خ��ورد، اما ما به رایزنی ها باز هم 
ادامه می دهیم و امیدوارم شرایطي فراهم شود که بتوانیم چند 
بازي تدارکاتي خوب را هماهنگ کنیم.« لازم به ذکر است تیم 
ملی والیبال ایران باید 14 دی ماه راهی چین شود و از 1۷ تا 22 

دی ماه هم در انتخابی المپیک با رقبای آسیایی دیدار می کند.

واليبال چشم به راه حریف تدارکاتي 
در راه انتخابي المپيک

بانوي المپیکي تیراندازي ایران این روزها       چهره
بیشتر از آنکه نگران رویارویي با حریفان 
پرامکانات خود در توکیو باشد، نگران تمرینات بدون فشنگ و اسلحه  
پر ایراد و خرابش است، اسلحه ای  که باید با آن به مصاف حریفان 
برود. اسلحه ای  که هرچند با آن موفق به کسب سهمیه المپیک 
شده، اما ممکن است درست س��ر بزنگاه کسب موفقیت برایش 
دردس��ر ایجاد کند. فاطمه کرم زاده می گوید: »اول از همه باید 
بگویم حضور خانم هاشمي در تیم ملي به عنوان سرمربي 
نقش بسزایي در کسب سهمیه و پیروزي ها داشت 
که با بازگشت او امیدوارم روند موفقیت ها ادامه 
پیدا کند. قرار اس��ت برای برگزاری یک اردوی 
تدارکاتی اواخر بهمن به آلمان اعزام  شویم تا با 
فشنگ تمرین کنیم. به دلیل تحریم ها و سایر 
مشکلات در ایران فشنگ نداریم یا اگر باشد 
تنها روزی 25 تا 30 فشنگ داریم. از طرفي 
با مش��کل اس��لحه هم روبه رو هستم. لوله 
س��لاح خفیفم را ع��وض کردن��د، اما اگر 
فدراسیون یک سلاح برایم تهیه کند بهتر 
است. با این سلاح توانستم رکوردهای خوبی 
بزنم که اگر در المپیک هم موفق به زدنش شوم، 
فینالیس��ت خواهم ش��د. با این حال اگر سلاحم را 
تعویض کنم می توانم رکوردهایم را ارتقا دهم. هزینه 
تعویض تقریباً 5500 تا ۷500 یورو است که از نظر 

شخصی نمی توانم آن را بپردازم.«

تناقض های تمام نشدنی یک قرارداد

سعید احمديان

وداع تلخ بانوی ملی پوش کاراته با دنيای قهرمانی
عضو تیم ملی کاراته زنان ایران به دلیل از دست دادن بینایی چشم راست 
خود از دنیای قهرمانی خداحافظی کرد. فاطمه چالاکی، دارنده دو مدال 
برنز بازی های آسیایی، دو طلای لیگ جهانی و چندین مدال بین المللی 
دیگر، حدود شش ماه قبل در یک سانحه رانندگی با آسیب دیدگی شدید 
چشم راست مواجه ش��د. با وجود اینکه دو عمل جراحی سنگین روی 
چشم چالاکی انجام شد، در نهایت او بینایی چشم راست خود را از دست 

داد، در نتیجه تصمیم گرفت برای همیشه از دنیای قهرمانی وداع کند.

نيزه استاندارد بدهند، در بيابان هم تمرین می کنم
امان الله پاپی که در رقابت های پارادوومیدانی قهرمانی جهان با کسب 
مقام نایب قهرمانی سهمیه پارالمپیک توکیو را به دست آورده، دیروز 
در گفت وگو با خبرگزاري ایرنا از ش��رایط حاکم ب��ر تمریناتش براي 
آماده سازی جهت حضور در پارالمپیک توکیو انتقاد کرد: »تمام خواسته 
من از فدراسیون جانبازان و کمیته ملی پارالمپیک تهیه نیزه استاندارد 

است. نیزه ام استاندارد باشد در بیابان هم می توانم تمرین کنم.«

فضاي المپيکي ورزش از حرف تا عمل
شمارش معکوس در حالي براي آغاز بزرگ ترین رقابت ورزشي دنیا آغاز 
شده است که فضاي ورزش ایران در فاصله هشت ماه تا شروع این مسابقات 
المپیکي نیست و هر روز که می گذرد گلایه های بیشتري از ورزشکاران 
منتشر می شود که از وضعیت و شرایطي که بر اردوها حاکم است، انتقاد 
دارند. این در ش��رایطي است که مس��ئولان وزارت ورزش و کمیته ملي 
المپیک همه چیز را خوب توصیف می کنند و معتقدند که ورزش��کاران 
کمبود ویژه ای ندارند و شرایط براي کسب سهمیه و در ادامه مدال المپیک 
مهیاست. در این راستا می توان به صحبت های چند وقت پیش وزیر ورزش 
اشاره کرد که مسعود سلطاني فر تأکید کرده بود هر روز وضعیت المپیکي ها 

را رصد می کند و در اتاقش به روی قهرمانان باز است.
روز یک شنبه هم رضا صالحي امیري، رئیس کمیته ملي المپیک به عنوان 
متولي اصلي المپین ها در مصاحبه ای با پایگاه خبري وزارت ورزش عنوان 
کرد به رغم مش��کلاتي که تحریم براي جابه جایي پول براي آماده سازی 
اردوها ایجاد کرده، این مس��ائل نتوانس��ته خللي در برنامه های تیم ها و 

کاروان ایران به وجود آورد.
ارائه یک تصویر قابل قبول از شرایط حاکم بر اردوي آماده سازی المپیکي ها 
توسط متولیان ورزش در شرایطي است که در واقعیت خیلي از ورزشکاران 
و مربیان رشته های مختلف ورزشي از کم توجهی هایی که به المپیکي ها 
می شود، انتقاد کرده اند و حال و روز ورزش ایران را در فاصله کمتر از هشت 
ماه تا آغاز المپیک، المپیکي نمی دانند. آخرین نمونه آن انتقادات محمدرضا 
طالقاني، عضو هیئت رئیسه فدراسیون کشتي به عنوان یکي از امیدهاي 
مدال ایران در توکیو و فاطمه کرم زاده، تیرانداز المپیکي کشورمان است 
که در مصاحبه با رسانه ها برخلاف تصویري که وزیر ورزش و رئیس کمیته 
ملي المپیک از شرایط ورزشکاران ارائه می دهند، از وضعیتي که در اردوهاي 

تیم ها وجود دارد، انتقاد کرده اند و فضاي ورزش را المپیکي ندانسته اند.
در چنین شرایطي به نظر می رسد هر چقدر مس��ئولان بخواهند با ارائه 
یک تصویر اش��تباهي همه چیز را در فضاي ورزش خ��وب جلوه دهند، 
اما در می��دان عمل چنین اتفاق��ي رخ نداده و تصویر واقع��ي حال و روز 
ورزشکاران المپیکي نقطه مقابل صحبت های وزیر ورزش و رئیس کمیته 
ملي المپیک اس��ت. هرچند نمی توان منکر تلاش های وزارت ورزش و 
کمیته ملي المپیک براي فراهم کردن یک شرایط خوب براي المپیکي ها 
شد، به خصوص که با تلاش هایی که صورت گرفته بخشي اعظم بودجه 

فدراسیون ها پرداخت  شده است.
البته این تلاش ها تاکنون نتوانسته فضاي ورزش را المپیکي کند و باید 
هم وزارت ورزش و هم کمیته ملي المپیک در این زمینه تلاش بیشتري 
به خرج دهند. اگرچه قهرماناني که براي المپیک آماده می شوند با درک 
شرایط اقتصادي کشور، انتظار بالایي ندارند و تنها می خواهند که حداقل ها 
برایشان فراهم باشد تا بتوانند با توجه به ظرفیتی که در ورزش ایران وجود 

دارد در المپیک توکیو براي کشورمان افتخارآفریني کنند.
به نظر می رسد ورزش ایران براي رسیدن به یک فضاي المپیکي قبل از 
هر چیز به تغییر تفکر مدیرانش احتیاج دارد. مدیراني که به جاي درک 
اهمیت رقابت هایی مانن��د المپیک با فوتبال زدگي ک��ه از تصمیمات و 
تخصیص بودجه هایش��ان می بارد، صداي اعت��راض قهرمانان و مربیان 
رشته های المپیکي را درآورده اند. در این راستا براي تغییر شرایط فضاي 
ورزش باید اولویت های مدیران هم تغییر کند و همانطور که در مصاحبه ها 
و گفت وگوهاي متولیان ورزش سعي می شود شرایط المپیکي ها مطلوب 
جلوه داده شود، در میدان عمل نیز قهرمانان شرایط المپیکي و توجه و نگاه 

ویژه ای که به آنها می شود را درک کنند. 
علاوه بر این نظارت و رصد برنامه های فدراسیون های المپیکي از مهم ترین 
ابزارهایي است که می تواند به المپیکي شدن فضاي ورزش و به وجود آمدن 
یک شرایط خوب براي آماده سازی قهرمانان کمک کند. با نظارتي که روي 
برنامه ها صورت می گیرد از نحوه هزینه کرد و اینکه بودجه تخصیص داده شده 
در مسیر آماده سازی صرف می شود، گزارش تهیه شود و با انحراف هایی که 
در این مسیر وجود دارد برخورد شود تا بودجه ای که در شرایط سخت کشور 
از نظر درآمدي تخصیص یافته است با یک برنامه درست صرف آماده سازی 
تیم ها شود و هدر نرود. در چنین شرایطي می توان انتظار داشت که فضاي 
واقعي ورزش هم مانند تصویري که متولیان ورزش در مصاحبه هایشان از 
شرایط  اردوهاي قهرمانان ارائه می دهند، المپیکي باشد و انتظارها براي کسب 

موفقیت در تابستان آینده در رقابت های المپیک، منطقی تر شود.
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